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 لازمه دولت مردمی بودن

 رایزنی سفیر ایران برای جام جهانی 
سفیر ایران در قطر از رایزنی های خود برای 
گرفتن حق پخش مسابقات جام جهانی فوتبال 
۲۰۲۲ قطر از صداوسیمای جمهوری اسلامی 
ایران خبر داد. حمیدرضا دهقانی در این ارتباط 
در صفحه اینستاگرام خود نوشت: »در ملاقاتی 
که با آقای یوسف العبیدلی مدیر اجرایی شبکه 
پخش  در خصوص  beIN Sportsداشتم 
تلویزیونی مسابقات جام جهانی برای صداوسیمای 
کشورمان گفت وگو کردم. شبکه بین اسپرت که 
در سال ۲۰۱۲ تأسیس شده است پوشش دهنده 
رقابت های جام جهانی ۲۰۲۲ است و به زودی 
ملاقات دیگری بین دو طرف داریم و توافق حق 

پخش مسابقات امضا خواهد شد.

 تکذیب اعطای شهروندی لبنان
 به زینب سلیمانی

ریاست جمهوری لبنان به ادعای »الغربیه« 
درباره اعطای شهروندی این کشور به »زینب 
قاسم  حاج  شهید  سردار  دختر  سلیمانی«، 
سلیمانی واکنش نشان داد. ریاست جمهوری 
لبنان اعطای شهروندی این کشور به »زینب 
قاسم  حاج  شهید  سردار  دختر  سلیمانی«، 
رسمی  بیانیه  در  کرد.  تکذیب  را  سلیمانی 
دفتر ریاست جمهوری لبنان آمده: »گزارش 
منتشرشده در شبکه »الحدث« و پایگاه »العربیه. 
نت« درباره اینکه »میشل عون« حکم اعطای 
شهروندی لبنان به »زینب سلیمانی«، دختر 
قاسم سلیمانی، فرمانده سابق نیروی قدس را امضا 
کرده بی اساس است.« این بیانیه تأکید کرده که 
این خبر کاملا کذب و بی اساس است. پیش از این 
شبکه »العربیه« خبر داده بود که رئیس جمهوری 
لبنان طی حکمی دستور اعطای شهروندی 
این کشور را به زینب سلیمانی داده است. وی 
همسر رضا صفی الدین، پسر هاشم صفی الدین 

از شاخص ترین چهره های حزب ا... لبنان است. 

 افعال معکوس فلاحی
 در تشکر از مسئولان 

نماینده مردم ایلام در مجلس با بیان اینکه 
تشکر می کنیم که هیچ قطاری از ریل خارج 
نمی شود، تشکر می کنیم از دو ابرقدرت و 
ابرشرکت عرصه خودروسازی جهان ایران خودرو 
و سایپا که تمام استانداردهای جهانی را پشت سر 
گذاشته اند و میزان تصادفاتشان به صفر رسیده 
است و اگر یک در میلیون هم تصادفی است 
به واسطه اشتباه راننده و کج بودن جاده اتفاق 
می افتد، ایربگ هایشان باز می شود. سارا فلاحی 
اظهار کرد: از همه دولت ها تشکر می کنیم که 
منافع جناحی را بر منافع ملی ترجیح ندادند و 
مذاکرات را جناحی نمی کنند و زلف همه مسائل 
را به مذاکرات وصل نمی کنند، ناکارآمدی خود را 
پشت درآمدهای نفتی پنهان نمی کنند. قیمت ها 
را مانند فشار خون و قند خون خود و فرزندانشان 
هر ۶ ماه یک بار کنترل می کنند. وی با بیان 
اینکه از همه دولت ها تشکر می کنیم که اقتصاد 
مقاومتی را رعایت و اجرا می کنند، تصریح کرد: از 
همه دولت ها تشکر می کنیم که در برابر تهاجم و 

نفوذ فرهنگی ایستاده اند.

 بررسی قراردادهای 
پرسپولیس و استقلال 

بازرس  کل امور ورزش، جوانان و میراث 
فرهنگی سازمان بازرسی کل کشور از ورود این 
سازمان به موضوع قراردادهای منعقده در دو 
باشگاه دولتی پرسپولیس و استقلال خبر داد. 
لقمان کیاپاشا با اشاره به ورود سازمان بازرسی 
برای بررسی قراردادهای منعقده در دو باشگاه  
استقلال و پرسپولیس گفت: از روز گذشته هیات 
بازرسی سازمان بازرسی کل کشور در باشگاه 
پرسپولیس مستقر شده است. وی ادامه داد: با 
استقرار هیات بازرسی؛ میزان درآمد و هزینه کرد 
باشگاه و نحوه تنظیم و اجرای قراردادها از جمله 
موضوع حامیان مالی، مورد نظارت و بررسی قرار 
خواهد گرفت. بازرس کل امور ورزش، جوانان و 
میراث فرهنگی سازمان بازرسی کل کشور با تأکید 
بر اینکه این سازمان با جدیت نسبت به بررسی 
دقیق قراردادها با محوریت چگونگی تأمین مالی 
اقدام و تا رسیدن به نتایج نهایی موضوع را پیگیری 
می کند؛ تأکید کرد: طی چند روز آینده هیات 
بازرسی در باشگاه استقلال هم مستقر خواهد شد. 

  بی اطلاعی نمایندگان مجلس 
از روند مذاکرات برجام

نایب رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و 
شوراهای مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
»متأسفانه مجلس در جریان حداقلی از مذاکرات 
برجام نیز قرار ندارد« اظهار کرد: امروز اکثر 
نمایندگان اطلاعاتشان از یک شهروند نیز بیشتر 
نیست در حالی که این حق نمایندگان است که 
بدانند مسیر و جریان مذاکرات به کدام سمت در 
حال حرکت است و قرار است به کجا ختم  شود. 
محمدرضا صباغیان در تذکری گفت: برجام و 
مذاکرات ماه ها است که در حال انجام است اما 
متأسفانه مجلس در جریان حداقلی از آن نیز 
نیست؛ مردم از ما سوال می کنند اما ما هیچ پاسخی 
نداریم که بدهیم و نمی دانیم که چه خبر است و 
چه می گذرد؟ وی افزود: امروز اکثر نمایندگان 
اطلاعاتشان از یک شهروند نیز بیشتر نیست در 
حالی که این حق نمایندگان است که بدانند مسیر 
و جریان مذاکرات به کدام سمت در حال حرکت 

است و قرار است به کجا ختم می شود. 

کــوتــــاه

آرمان ملی: سخنگوی قوه قضائیه درباره 
آخرین وضعیت پرونده میلاد حاتمی و اینکه 
در این پرونده چند نفر متهم هستند و دادگاه  
متهمان از چه زمانی آغاز می شود اظهار داشت: 
: در این پرونده ۲۲ متهم مطرح بودند که پرونده 
در دادسرا مورد بررسی قرار گرفت و با صدور 
کیفرخواست به شعبه ۱۵ دادگاه انقلاب ارجاع 
شد و فرد مورد نظر به اتهام افساد فی الارض 
و پولشویی و اخلال در نظام ارزی وپولی و 
فرد دیگر به اتهام معاونت در افساد فی الارض 
و پولشویی و اخلال در نظام ارزی وپولی در 
بازداشت هستند. بقیه متهمان که ۱۸ نفر 
هستند با تودیع قرار وثیقه در دادسرا فعلا آزادند 
و پرونده در دادگاه انقلاب مطرح رسیدگی 
است. مسعود ستایشی در نشست خبری درباره 
بازداشت تبعه سوئدی در ایران گفت: این 
پرونده در دادسرای تخصصی تهران تحت 
رسیدگی است و اتهامش جاسوسی است. در ۲۸ 
فروردین سالجاری قرار بازداشت موقت او صادر 
شد و در بازداشت است. یکسری اسناد کشف 
شده و در حال بررسی است و تحقیقات مقدماتی 
به صورت محرمانه است. براساس سرنخ هایی 
که داریم ممکن است  اتهام دیگری در مورد 
ایشان مطرح شود. وی درباره پرونده تاج زاده 
نیز بیان کرد: یک اتهام تشویش اذهان عمومی 
و یک تبلیغ علیه نظام دارد. ستایشی درباره 
آخرین وضعیت پرونده بابک زنجانی واجرای 
حکم این پرونده اظهار کرد: تکلیف اجرای 
حکم وی بر عهده دادستانی و واحد اجرای 
احکام دادسرای تهران است. تاکنون نسبت به 
شناسایی اموال بابک زنجانی در داخل کشور و 
ارزیابی اموال و انتقال و استرداد اموال خارج از 
کشور این فرد اقدام جدی و گسترده صورت 
گرفته است و تاکنون حدود ۵۰۰ میلیون دلار 
به وزارت نفت واگذار شده است. کل رد مال 
این فرد ۱ میلیارد و ۹۶۶ میلیون یورو است و 

در مورد الباقی طلب وزارت نفت با همکاری 
ضابطین و نظارت دادسرای تهران اقدامات 
خوبی انجام شده است. سرنخ های بسیار خوبی 
از اموال وی به دست آمده است و اکنون هم 
بابک زنجانی در زندان است. سخنگوی دستگاه 
قضا در رابطه با بازداشت یکی از سر شبکه های 
فساد به نام شهروز سخنوری )الکس( که دو 
سال پیش به همراه مادر و فردی که رابط وی 
بود، دستگیر شد، اذعان کرد: راه اندازی شبکه 
سازمان یافته فساد از اتهامات این فرد است.  
این فرد به اعدام محکوم شده است. متهمان 
دیگر به اتهام موجبات فراهم کردن فساد به 
۸ سال حبس محکوم شدند و حکم در حال 
اجرا است. متهم دیگری هم در پرونده است 
که حکم وی هنوز اجرا نشده و در شرف اجرا 
ً اقداماتی  است. وی در رابطه با اینکه اخیرا
علیه وکلا در حال وقوع است که نمونه آن قتل 
یک وکیل در شاهرود است، این پرونده در چه 
مرحله ای است، عنوان کرد: او بر اساس اصابت 
گلوله مجروح می شود و در جریان انتقال به 
بیمارستان قادر به تکلم بوده و نکاتی را راجع به 
مظنون ارائه می کند و اسمی را ذکر می کند و بر 
اساس دستور قضائی و اقدام به موقع ضابطین، 
فرد مورد نظر دستگیر می شود و فرد مورد نظر 
پس از دستگیری با صدور قرار کیفری بازداشت 
می شود و پرونده در مرحله مقدماتی است و 
نکاتی در این پرونده مطرح است که از ناحیه 
ضابطین و با همکاری تهران در حال بررسی 
است. ستایشی در خصوص آخرین وضعیت 
شکایت سید حسن خمینی از دهباشی گفت: 
این پرونده در ناحیه ۳۱ دادسرای تهران مورد 
رسیدگی قرار گرفت. در مرحله اول قرار صادر 
و به آن اعتراض می شود که پرونده به دادگاه 
کیفری ارجاع می یابد. در آنجا، قرار جلب به 
دادرسی صادر می شود و در نهایت فرد به ۶ ماه 
حبس محکوم می شود که با اعتراض محکوم 

علیه پرونده به شعبه اول دادگاه تجدید نظر 
تهران ارسال می شود و آنجا در حال بررسی 
است. ستایشی درباره آخرین وضعیت پرونده 
هواپیمای اوکراینی تاکید کرد: پرونده با صدور 
قرار جلب به دادرسی به دادگاه رفت. دادگاه 
ویژه ای در سازمان قضائی نیروهای مسلح 
مسئول رسیدگی به این پرونده بود.  این پرونده 
با اعتقاد به نقص تحقیقات به دادسرا ارسال 
شد که این موضوع هم به خاطر اعتراض به 
نظریه کارشناسی بود.  دادسرا در راستای 
رفع نقص اقداماتی انجام داد و ظرف روزهای 
آینده به دادگاه ارسال می شود. کارشناسی 
غنی در این پرونده صورت گرفته اما پرونده 
طبق حق شکات مورد اعتراض قرار گرفت.  کار 
ابلاغ در حال انجام است و ظرف روزهای آینده 
این پرونده به دادگاه اعاده و مورد بررسی قرار 
می گیرد. سخنگوی دستگاه قضا درباره آخرین 
وضعیت حمید نوری تصریح کرد: حمید نوری 
در سخت ترین شرایط نگهداری می شود و هنوز 
حکم دادگاه را به زبان فارسی به حمید نوری 
نداده اند و فرصت تجدید نظرخواهی رو به پایان 
است و انتظار داریم دولت و سیستم قضائی 
سوئد نسبت به حقوق اولیه حمید نوری بهانه 
جویی نکنند وامیدواریم دادگاه تجدید نظر 
نوری مانند دادگاه بدوی نباشد. مجید نوری 
فرزند حمید نوری که در نشست سخنگوی 
دستگاه قضا حضور داشت گفت: با پلیس سوئد 
که صحبت می کردم می گفت، مورد جالب در 
پرونده این است که این نوع برخورد با پدر شما 
منحصر به فرد است.  بیش از هزار روز است پدرم 
در انفرادی زندان سوئدی ها است و برخی افراد 
سوئدی دائم به ما می گویند به خاطر نوع برخورد 
با پدر شما متاسفیم.  هنوز پدرم حکم را به زبان 
فارسی نخوانده است و دادگاه سوئد هنوز با 
وکیل جدیدی که معرفی کرده ایم موافقت 

نکرده است. 

 دولت سیزدهم از ابتدای راه تا به امروز عنوان دولت 
مردمی را یدک می کشد. بررسی مردمی بودن این دولت 
خالی از لطف نیست. البته از ابتدای انقلاب و حتی قبل 
از انقلاب شعار همراهی دولت با مردم توسط دولت های 
مختلف سر داده شده و همه دولت ها مدعی مردمی 
بودن، بوده و هستند و هیچ دولتی خود را غیر مردمی  
نمی دانسته اما این دولت رسما خود را مردمی اعلام 
کرده است و بارها و بارها دولت و شخص رئیس جمهور  بر 
روی ارتباط با مردم تاکید موکد داشته اند.  اگر بخواهیم 
واقعیت را در این زمینه مورد کنکاش قرار دهیم و ببینیم 
که این شعار تا چه اندازه در دولت آقای رئیسی محقق 
شده است باید  میان مردم رفت و از آنها پرسید. حضور 
سرزده مسئولین بین مردم و پای صحبت آنها نشستن 
است که رضایت آنها را از دولت مشخص می کند نه اینکه 
با دهها نفر و چندین دوربین فیلمبرداری بین مردم حاضر 
شوند! بازدید سرزده یعنی اینکه رئیس جمهور سر زده به 
صف نانوایی، مترو، اتوبوس و بازار برود و بدون هیچگونه 
تدارک در میان مردم حاضر شوند که اگر اینگونه شود، 
مردم به راحتی با رئیس جمهور سخن خواهند گفت. 
بنده به عنوان نگارنده این یادداشت اطمینان می دهم 
اگر رئیس جمهور بدون تشریفات در بین مردم حاضر 
شود، خود اعلام می کند که  بیشتر شهروندان مخالف 
سیاست های اقتصادی دولت هستند. زیرا فشار اقتصادی 
بر مردم به قدری زیاد شده که از تحمل آنها خارج است. 
حال باید دید دولت از کدام مردم و کدام مردمی بودن 
سخن به میان می آورد؟ جمعیت ایران ۸۰ میلیون نفر 
است و در یک بررسی اجمالی مشاهده می شود که 
مستخدمین دولت، بازنشستگان، معلم ها، کارگرها  اکترا 
از وضعیت اقتصادی به وجود آمده رضایت ندارند و اگر 
شخص رئیس جمهور پای سخنان این افراد بدون دوربین 
و هواداران خود بنشیند، بدون شک عمق نارضایتی که 
ریشه در مسائل اقتصادی هم دارد را بیستر درک خواهند 
کرد. این روزها برخی از نمایندگان مجلس که پشتیبان 
دولت هستند سخنان عجیبی را اعلام می کنند. یکی از 
این نمایندگان اعلام کرده که عملکرد آقای رئیسی 7۰ 
درصد با شعارهای وی در تناقض است. رئیس اتحادیه 
میادین تره بار اعلام کرده میزان خرید میوه در یک سال 
گذشته به ۵۰ درصد رسیده و باز هم اعلام کرده تعدادی 
از مردم ضایعات میوه را تهیه می کنند. این  موارد توسط 
نمایندگان و مسئولین اعلام می شود. در نتیجه راه حل 
بررسی مردمی بودن دولت، نظر خواهی از مردم است. 
صدا و سیما  که در حال تعریف از عملکرد دولت است 
گویا انتقاد در صدا سیما تنها مخصوص دولت روحانی بود. 

 آرمان ملی: رئیس جمهور اظهار داشت: 
محصولات دانش بنیان تولید شده توسط محققان 
داخلی هزینه را کاهش، بهره وری را افزایش و 
ارزش افزوده زیادی ایجاد می کند و ما مصمم 
به حمایت و استفاده از آنها هستیم. سید ابراهیم 
رئیسی مدیریت آب و خاک را در بخش کشاورزی 
مهم و ضروری دانست و خاطرنشان کرد: مشکلات 
کشاورزی با سخنرانی و بخشنامه حل نمی شود 
بلکه باید ساز و کار ایجاد کشاورزی فناورانه مهیا 
شود. وی با تاکید بر بومی سازی دانش آب رسانی 
زیرسطحی در کشور اظهار داشت: ضروری است 
این دانش قابل عرضه برای همه کشاورزان کشور 

باشد و دولت نیز در این زمینه خود را موظف به 
حمایت از اقدامات فناوری پایه و علم پایه می داند. 
رئیس جمهور با ابراز خرسندی از بازدید از این 
نمایشگاه و تقدیر از تلاش متخصصین و صاحب 
نظران در حوزه های دانش بنیان تصریح کرد: 
این اقدامات می تواند برای کشور در زمینه های 
مختلف از جمله کشاورزی و صنایع گره گشا باشد 
و محصولات و توانایی های آنها در دستگاه های 
کشور مورد بهره برداری قرار گیرد. رئیسی با طرح 
این پرسش که آیا این میزان استفاده از آب در 
کشاورزی ضرورت دارد و آیا می توانیم محصول 
کشاورزی ارائه دهیم که نیاز به استفاده از آب و 

هزینه کمتری داشته باشد، گفت: اقداماتی که 
توسط محققان این مجموعه انجام شده است 
هزینه را کاهش، بهره وری را افزایش و ارزش 
افزوده زیادی ایجاد می کند و جلوی خام فروشی 
را می گیرد و ما مصمم به حمایت و استفاده از آنها 
هستیم. رئیس جمهور با تاکید بر حمایت دولت 
از فعالیت های دانش بنیان، اظهار داشت: نباید 
شرایط به گونه ای باشد که محقق و تولیدکننده ای 
بگوید برای محصول دانش بنیان خود که امکان 
تجاری سازی آن هم وجود دارد، بازاری ندارم اما 
در عین حال دستگاه های مختلف همان محصول 
را از خارج از کشور وارد کنند. هرگز دستگاهی 
نباید این کار را انجام دهد. وی افزود: چرا باید 
محصولی که در داخل با استانداردهای لازم تولید 
شده، از خارج از کشور وارد شود، این جفا به تولید 
و تولیدکننده است لذا با قدرت جلوی این نوع 
اقدامات را می گیریم. رئیسی تاکید کرد: همه 
دستگاه های اجرایی کشور با قدرت و توان و با کنار 
گذاشتن بوروکراسی اداری که عمدتا مانع است، 
کار را به نحوی دنبال کنند که هم متخصصین 
تشویق شوند و هم بتوانیم بهره وری را در کشور 
افزایش دهیم. رئیس جمهور در حاشیه بازدید 
از بخش های مختلف این نمایشگاه که بیش از ۳ 
ساعت به طول انجامید، در گفت وگو با متخصصان، 
کارشناسان و مدیران مجموعه شرکت های دانش 
بنیان »پیشران« در جریان جزئیات فعالیت ها و 
تولیدات این نهاد نوآوری، فناوری و علم آفرینی 

کشور قرار گرفت. 

رئیس جمهور: 

مشکلاتکشاورزیباسخنرانیوبخشنامهحلنمیشود
 

شورای  مجلس  رئیس  ملی:  آرمان 
نظام  سازمان  که  داشت  اظهار  اسلامی 
مهندسی و نظارت بر ساخت و سازها جنبه  
صوری پیدا کرده و باید برای این وضعیت 
چاره اندیشی جدی کرد.  محمدباقر قالیباف 
در جلسه علنی دیروز )سه شنبه( مجلس و 
بعد از قرائت گزارش کمیسیون عمران درباره 
علت حادثه فروریزش ساختمان متروپل در 
آبادان و همچنین صحبت های وزیر کشور 
گفت: مجددا به جانباختگان و عزاداران ریزش 
ساختمان متروپل و مردم آبادان تسلیت عرض 
می کنم. وی ادامه داد: من حداقل ۱۲ سال 
کار مستقیم در این حوزه داشتم. یکی از 
مشکلات اساسی در ساخت و ساز در شهرها 
بحث مربوط به درآمدهای پایدار شهرداری ها 
است. این موضوع روی زمین مانده است. از 
طرف دیگر سازمان نظام مهندسی و نظارت 
بر ساخت و سازها جنبه های صوری پیدا 
کرده که باید درباره آن چاره اندیشی جدی 
کرد. اگر حل و فصل نشود بار آن توأمان بر 
دوش مجلس و دولت خواهد بود. رئیس 
مجلس توضیح داد: در حال حاضر قانون نظام 
مهندسی اشکالات جدی دارد و باید حتما 

در کمیسیون عمران دنبال شده و اصلاح 
شود. موضوع دیگر نظارت های دقیق است 
که باید با ریشه یابی آن را حل و فصل کرد. 
قالیباف با اشاره به گزارش کمیسیون عمران 
درباره متروپل گفت: از خیلی از ساختمان ها 
بهره برداری غیرقانونی می شود بدین صورت 
که ساختمان برای کار دیگری پایان کار گرفته 
اما در آن کار دیگری انجام می شود که این از 
موضوعات جدی است. حوادثی که رخ داده 
علاوه بر ناامنی در سازه بعضا به دلیل ناامنی 
در کاربری های غیرقانونی ساختمان ها بوده 
که برای کاربری دیگری ساخته شده بود. 
وی خطاب به وزیر کشور بیان کرد: باید این 
موارد پیگیری شود. سازمان شهرداری ها و 
نظام مهندسی ورود کنند. عمدتا مشکلات 
نظارت و بعضا مشکلات قانونی دیده می شود و 
منفعل شده اند. حوادث آتش سوزی و یا ریزش 
ساختمان همه ریشه در این موضوعات دارد. به 
گفته قالیباف ساختمان های بزرگ عمدتا در 
کلان شهرها وجود دارند که در سازه ها اشکال 
داشته و برخط شدند. موضوع کاربری آن ها هم 
باید به سرعت پیگیری شود. خیلی از حوادث به 
دلیل کاربری ها و روش های غلط رخ می دهد. 

وی با اشاره به موضوع مدیریت بحران یادآور 
شد: در دولت گذشته در بازه زمانی دو ساله 
شورای عالی مربوط به مدیریت بحران کشور 
تشکیل نشد. آن زمان تذکر کتبی هم دادیم. از 
طرف دیگر اعتبارات و تجهیزات لازم و تکالیف 
و پیگیری هایی در قبل و بعد از حادثه وجود 
دارد که برای آن اعتباراتی اختصاص داده شده 
که طبق بررسی ها تاکنون این اعتبارات آن 
طور که باید در حوزه مدیریت بحران مورد 
توجه قرار نگرفته است. قالیباف بحث دیگر را 
مربوط به مناطق آزاد عنوان و خاطرنشان کرد: 
براساس ماده ۶۵ احکام داخلی در مناطق آزاد 
همه مسئولیت ها جز مسائل دفاعی و امنیتی بر 
عهده مناطق آزاد است که بتوانند اشراف و دقت 
داشته باشند. وی با بیان اینکه مجلس یازدهم 
در حوزه درآمدهای پایدار شهرداری ها مصوبه 
داشت، تصریح کرد: این یک قدم رو به جلو بود 
اما مشکل درآمدهای پایدار شهرداری ها را حل 
نمی کند. این مشکل باید به صورت ریشه ای در 
شهرداری ها حل شود. مشکل ساخت و ساز و 
بحث های مربوط به حوزه نظارت و مهندسی 
هم باید رفع شود. امیدواریم با این اقدامات 
شاهد تکرار حوادثی همچون متروپل نباشیم. 

محمد باقر قالیباف: 

   نظارت بر ساخت و سازها جنبه  صوری پیدا کرده  است

دیــدگــــاه
احیای برجام بهترین گزینه برای همه 

 

آنچه پیرامون نزدیکی بسیار طرفین برجام به توافق 
مطرح می شود بیشتر می تواند گمانه زنی باشد چرا که 
هنوز از منابع رسمی چیزی در خصوص توافق  اعلام نشده 
است. ولی ما اگر در مجموع بخواهیم اظهار نظری کنیم 
می توان جمع بندی مثبتی از مذاکرات اخیر و مواضع 
طرفین داشت. از ابتدا هم مشخص بود که مذاکراتی 
که انجام می شود بیشتر چانه زنی هایی است برای دو 
طرف برای دادن و گرفتن امتیاز تا حدودی مقدور است. 
تا جایی که منافع طرفین در این مذاکرات حفظ شود و 
بتوانند به توافقی اجرایی دست پیدا کنند. لذا با توجه به 
صحبت هایی که وزیر امور خارجه کشورمان نیز انجام 
داده و این موضوع در بالاترین جلسات  مسئولان و کسانی 
که دست اندرکار برجام هستند مطرح شده پاسخی به 
متن پیش نویس اتحادیه اروپا داده شده و آخرین متنی 
که تهیه شده با یکسری اصلاحاتی دوشنبه شب به 
طرف اروپایی ارائه شده است. از صحبت های رسمی نیز 
اینگونه مستفاد می شود که بهترین گزینه این است که 
می خواهند به یک توافق برسند و ابراز امیدواری می کنند 
که این توافق انشاءا... حاصل شود و اگر چه تحریم ها نیز 
از بین نرفته و ملغی نمی شود ولی تحریم هایی که مربوط 
به مباحث هسته ای بوده و مسائل اساسی هستند مثل 
صادرات نفت و تعامل با بانک های بین المللی لغو خواهند 
شد. ایران نیز طبق توافق گام به گام به تعهدات خود باز 
خواهد گشت و آمریکایی ها نیز مرحله به مرحله این 
تحریم ها را لغو خواهند کرد. از طرفی از جانب آمریکا 
و اروپا نیز با توجه به وضعیت فعلی بین المللی به نظر 
می رسد که برگشت به برجام و امضای متنی که مورد 
توافق طرفین باشد بهترین گزینه است.  لذا با توجه به 
جمیع جهات مسائلی که امروز در دنیا و مسائل انرژی 
و کاهش تنش در منطقه مطرح است همه پالس هایی 
است که نشان می دهد همه آماده پذیرش توافق احیای 
برجام هستند. لذا آمریکایی ها نیز خواه ناخواه با توجه به 
چالش هایی که با چین و روسیه دارند و اروپا نیز به دلیل 
چالش هایی که پیرامون مسائل انرژی آن مواجه است به 
نظر می رسد که احیای برجام را بهترین گزینه بدانند. 
حال از این نظر احیای برجام مثبت است که ایران اعلام 
کرده آمریکایی ها به صورت نسبی و شفاهی یکسری 
خواسته های ایران را پذیرفته اند و اکنون نیز باید به لحاظ 
سیاسی نرمشی به خرج دهند و تضمین های لازم را به 
مدت مورد قبول ایران ارائه کنند. اگر این روند ادامه پیدا 
کند و آمریکایی ها نرمش لازم را انجام دهند می توان 
امیدوار بود که طی روز ها و هفته آینده شاهد احیای 

برجام و توافق باشیم. 

علی اصغر زرگر  
تحلیلگر مسائل بین الملل

تشکیل سازمان دیوان 
محاسبات کشورهای اسلامی

 
رئیس دیوان محاسبات از انتشار 
گزارش تفریغ بودجه سال ۱۴۰۰ 
شش ماه زودتر از موعد مقرر قانونی، 
تفریغ های دوماهه از نحوه اجرای 
بودجه سال جاری، راه اندازی مرکز 
نوآوری و خانه خلاق و فعال شدن 
سامانه ارتباط مردمی ۱۹۸ به عنوان 
برخی از مهم ترین عملکردهای این 
نهاد نظارتی نام برد. مهرداد بذرپاش 
به برخی موضوعات مشترک با کشور 
عراق پرداخت و خواستار کمک 
دیوان محاسبات عراق در تحقق این 
موضوع شد. ب. سومین موضوعی 
که توسط رئیس دیوان محاسبات 
مطرح شد، پیشنهاد تشکیل سازمان 
دیوان محاسبات کشورهای اسلامی 
بود. وی با اشاره به ظرفیت موجود 
در کشورهای اسلامی و مسائل 
مشترک گسترده ای که بین این 
کشورها وجود دارد، تشکیل چنین 
سازمانی را برای اقدامات مشترک 
نظارتی و همکاری های گسترده تر 

ضروری دانست.

 تکلیف مذاکرات 
سریع تر مشخص شود

نماینده مردم نیشابور در مجلس 
از دولتمردان خواست تا سریع تر 
وضعیت مذاکرات مشخص شود تا 
تکلیف مردم و مجلس نیز معلوم 
شود. هاجر چنارانی در نطق میان 
دستور خود در جلسه علنی دیروز 
سالروز  گرامیداشت  با  مجلس 
بازگشت آزادگان به ایران اسلامی 
خطاب به وزیر اقتصاد گفت: انتظار 
داریم مطالبات ایثارگران که ۴ دهه 
به طول انجامیده و ما در بودجه 
میلیارد  هزار   ۴۰ معادل  رقمی 
تومان برای این عزیزان مصوب 
کردیم، هرچه سریع تر پرداخت 
نیشابور  مردم  نماینده  شود. 
همچنین خواستار تامین داروی 
جانبازان و ایثارگران شد و خطاب 
به رئیس جمهور گفت: در کرمان 
به استان شدن بخشی از آن دیار 
قول مثبت دادید، در شرایط فعلی 
آیا دولت توانایی ایجاد استان جدید 
دارد؟ اگر دارد نیشابور بزرگ نیز به 
عنوان خراسان مرکزی یا بینالود که 
استعداد استان شدن دارد و مردمان 
این دیار نیز با دل و جان همراه و 
همیار دولت هستند را تبدیل به 
استان کنید. چنارانی خطاب به 
خصوص  در  گفت:  کشور  وزیر 
تقسیمات کشوری، سالیان سال 
است که مردمان خوب میان جلگه و 
سرولایت نیشابور منتظرند تا مصوبه 

شهرستان شدن اجرایی شود. 

 بیش از گذشته 
به توافق نزدیکیم

سخنگوی پیشین وزارت امور 
خارجه با اشاره به روند مذاکرات 
برجامی اظهار کرد: به نظر می رسد 
که بیش از گذشته به حصول توافق 
نزدیک شده ایم. حمیدرضا آصفی 
افزود: چند موضوع کوچک همچنان 
باقی مانده که طرفین باید در مورد 
آن به تفاهم و توافق برسند. وی با 
بیان اینکه براساس اخبار منتشر 
شده تاکنون واکنش اتحادیه اروپا 
نیز به این طرح مثبت بوده و از طرف 
دیگر آمریکایی ها نیز گفته اند که 
باید این پاسخ را بررسی کنیم، 
افزود: به نظر می رسد که براساس 
نوع موضع گیری های منتشر شده از 
سوی مقامات اتحادیه اروپا پاسخی 
که وزیر خارجه ایران به این طرح 
ارائه داده منفی نبوده، البته همان 
طور که اشاره شد چند موضوع 
همچنان باقی مانده که باید حل و 

فصل شود .

رسول منتجب نیا 
   فعال سیاسی اصلاح طلب

سخنگوی قوه قضائیه:

حمید نوری در سخت ترین شرایط نگهداری می شود
   تاج زاده یک اتهام تشویش اذهان عمومی و یک تبلیغ علیه نظام دارد


